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Тема: Правопис прислівників (14.03.2020)
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Пригадаймо!

Прислівник – це повнозначна, самостійна незмінювана частина мови, що виражає ознаку дії, стан предмета або ознаку якості і відповідає на питання як? де? звідки? наскільки? якою мірою? (бігти (як?) швидко, надзвичайно сильний – сильний (якою мірою?) надзвичайно, кава (яка?) по-турецьки).
У реченні прислівник виступає найчастіше обставиною: (Мова завжди живе поряд з піснею), рідше – присудком: (На серці сумно), означенням (Каву по-віденськи готують з молоком).

Прислівник треба відрізняти від однозвучних сполучень прийменника з іменником, прикметником, числівником тощо: вивчитити вірш нап'амять – подарувати картину на пам'ять; повторити питання вдруге – визирнути в друге вікно.

Дефіс у прислівниках
Дефіс у прислівниках пишеться:
1. після префікса по- у прислівниках із суфіксами -е, -ому, -й: по-перше, по-нашому, по-турецьки;
2. після префіксів будь-, казна-, хтозна-: будь-коли, казна-де, хтозна-скільки;
3. перед суфіксами -небудь, -таки, -то: хто-небудь, десь-таки, якось-то;
4. у випадках складання однакових або близьких чи протилежних за змістом слів: ледь-ледь, часто-густо, більш-менш, ген-ген, ледве-ледве, вранці-рано, давним-давно, повік-віків, зроду-віку, врешті-решт, тишком-нишком, геть-чисто, більш-менш, сам-один, видимо-невидимо..
Перша частина пишеться окремо, а дві наступні – через дефіс у прислівниках не сьогодні-завтра, без кінця-краю, з діда-прадіда, з давніх-давен (але з усіх усюд).
Через два дефіси пишуться прислівники

	Зауважте! Запам’ятайте: будь-що-будь, пліч-о-пліч, віч-на-віч, всього-на-всього, хоч-не-хоч, як-не-як, де-не-де, коли-не-коли, тет-а-тет. 


Написання прислівників разом і окремо
Разом пишуться прислівники:

1) з префіксами прийменникового походження без суфіксів (зараз, убік);
2) що мають суфікси -о (начисто), -е (уперше, востаннє), -й (безвісти), -ки (наприсідки), -у (знизу, попросту, скраю), -а (неспроста, спросоння), -і (нарівні);
3) утворені складанням основ або злиттям слів (голіруч, водночас, сьогодні, чимдуж).
Окремо пишуться:

1) так звані прислівникові сполучення, які формально є сполученнями іменників із прийменниками, але за значенням і за ролю в реченні виступають як єдине ціле: Цвірінькають (як?) без угаву горобці. Характерною ознакою таких сполучень здебільшого є втрата іменником окремого лексичного значення: ні про диво, ні про смерть як іменники, до яких можна поставити питання хто? що? (у цьому випадку у відмінкових формах на що? до чого?) тут не йдеться;

2) прийменникові сполучення з повторенням слова в тій самій або іншій відмінковій формі (день у день, крок за кроком, час від часу, кінець кінцем, сама самотою, одним одна, з року в рік), а також фразеологізм світ за очі.
Зауважте! З однією чи з двома «н»?
У прислівниках пишеться стільки н, скільки їх було у прикметниках та дієприкметниках, від яких їх утворено: сумний – сумно; однотонний – однотонної буденний – буденно; схвильований – схвильовано, несказанний – несказанно. 
Дві букви н пишеться також у прислівниках зрання, спросоння, попідтинню, попідвіконню.
й та і в кінці прислівників

Літери и та і в кінці прислівників пишуться відповідно до правильної вимови: и – після букв, що позначають тверді приголосні (щовесни, догори), і – після букв, що позначають м’які і пом’якшені приголосні звуки (навесні, вгорі).
Завжди пишемо – и:
1) після букв г, к, х (навкруги, навшпиньки, верхи);
2) у кінці прислівників із префіксом по-: по-лисячи, по-російськи.
Зауважте! Частка що після прислівника пишеться окремо від слова, з яким уживається: дарма що, хіба що, тільки що, поки що.
     Завдання 1. Скласти конспект у робочих зошитах щодо написання прислівників разом, через дефіс і окремо.
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Завдання 2. Виконати вправи у робочому зошиті

Вправа 1. Диктант-переклад «Анітелень». Перекладіть подані слова і словосполучення українською мовою.

Ни слова; неожиданно (внезапно); снизу, из-под чего-нибудь; наутек; изнутри; осуждающе, с у кором; на четыре части; по крайней мере; отовсюду.
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Довідка: зненацька, спідсподу, зсередини, начетверо, докірливо, принаймні, анічичирк, звідусіль, навтікача.

Вправа 2. «Мудра павутинка». З поданих слів скласти прислів’я, пояснити їх зміст. Підкреслити прислівники.

1. Встає, рано, Бог, дає, хто, тому.

2. Стеле, та, м’яко, спати, твердо.

3. Якби, їв, хліб, та, козак, одежа, би, лежа.

4. Снідаю, то, ніколи, обідаю, то, – погуляти, і.

5. Дитина, боляче, плаче, матері, а.

6. Вдома, гріють, і, стіни.

7. Заробиш, з’їси, – гірко, солодко.

8. Часто, роблять, ті, мало, люди, які, говорять, багато [8].
Вправа 3. «П’яте зайве». У кожному рядку знайдіть і підкресліть прислівник, який написано неправильно.

1. Заочі, запанібрата, за рахунок, запізно, замолоду.

2. Затепла, зарані, засвітло, заради, задня.

3. Доверху, довіку, доволі, доладу, додому.

4. Дотла, докури, до пуття, добіла, догори.

5. Зверху, зрозгону, звіку, згори, знедавна.

6. По черзі, по троє, по вік, по суті, по щирості.

7. У вічі, у поміч, у знаки, у вигляді, у стократ.

8. Вволю, вногу, вголос, вгорі, вдвох.

9. Вкупі, вцілому, ввічі, вгору, вдень.

10. Дотепер, донині, досмаку, дорана, довкола.

11. Зранку, зроду, зсередини, звіку, зрадості.

12. На льоту, на жаль, на добраніч, на диво, на весні.

13. Спросоння, по англійськи, зопалу, к-небудь, часто-густо.

14. Навпростець, по-нашому, нашвидкуруч, аби коли, передусім.

15. Насміх, щохвилини, хоч-не-хоч, до побачення, раз-у-раз.
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Завдання 3. Надіслати виконання ТЕСТОВОГО завдання на електронну пошту викладача: lvudod@ukr.net до 19.03.2020

Перевір себе ( ____________________________________)
                          Прізвище, ім’я слухача курсів, № групи

1.Прислівниками є всі слова рядка
А зокола, безперестанку, тут;
Б по-угорському, будь-щю, щосереди;
В догори, навмисне, навіть;
Г почасти, пізно, перебиваючи;
Д хтозна-де, сотня, безтактно.
2. РАЗОМ треба писати всі прислівники у варіанті
А ні/коли, на/впроти, з/вечора;
Б на/рівні, під/ряд, віч/на/віч;
В на/переваги, на/взнак, раз/у/раз;
Г куди/небудь, з/ненацька, за/раз;
Д без/упину, зо/зла, зі/споду.
3.Через ДЕФІС треба писати всі прислівники у варіанті

А по/середині, по/київськи, по/третє;
Б час/від/часу, коли/не/коли, як/не/як;
В кінець/кінцем, вряди/годи, будь/де;
Г сам/собою, повік/віки, такий/сякий;
Д по/латині, по/дитячому, по/свійськи.
4. ОКРЕМО треба писати всі прислівники у варіанті
А поза/торік, з/розгону, до/смаку;
Б по/черзі, по/можливості, в/міру;
В на/сміх, при/вселюдно, під/час;
Г як/слід, натще/серце, за/кордон;
Д у/ночі, до/сих/пір, до/останку.
5. Виділені сполуки не є прислівниками і їх треба писати окремо в рядку
А подарувати на/пам’ять фото; покладатися на/пам’ять;
Б брати на себе за/багато, навчитися за/багато років;
В повертатися з роботи до/дому; підійти до/дому батька;
Г повторювати вірш в/голос; заслухатися в/голос Олени;
Д попередити в/останнє; домовитися в/останнє побачення.
